

København d. 27. august 2024

Referat af ordinært hovedbestyrelsesmøde den 21. august 2024

Tid	9.45 - 16.30	
Sted	Snaregade 10A, 1205 Kbh. K.	
Deltagere	<p>Fra Hovedbestyrelsen: Claus Hjortdal, Dorte Andreas, Lars Aaberg, Claus Bredal, Kristian Dissing Olesen, Malene Nyenstad, Mogens Brag og Ditte Hasbeck Svendsen</p> <p>Fra sekretariatet: Hanne Bak Lumholt (ordstyrer) Peter Cort (referent)</p> <p>Andre deltagere: Morten Mandøe og Peter Panula (begge KL) deltager under punkt 13 Relevante konsulenter deltager under de respektive punkter</p>	
Bemærkning	Mødet afholdes i Snaregade, men kan tilgås virtuelt	
Afbud	LAAB går klokken 12.45 og deltagere igen digitalt efter et møde	
Dagsorden	Referat	
1. Velkomst og godkendelse af dagsorden (CLHJ) Til godkendelse (kl. 9.45 - 9.50)	<p>Velkomst ved CLHJ</p> <p>Dagsorden godkendt</p>	
2. Godkendelse af referat af 6. juni 2024 (CORT) Til godkendelse (kl. 9.50 - 9.55)	Referat godkendt	
Bilag 1. Referat af 6. juni 2024		
3. Politisk nyt siden sidst Til drøftelse (10.00-10.45) a. Skolestart og mediefokus	<p>CLHJ indledte punktet</p> <p>Der har bl.a. været fokus på</p> <ul style="list-style-type: none"> • højtbegavede/screening. • Trivselsmålingen • Klasseloft • 500 mio. kr. puljen og fordeling af penge 	

<p>b. Sorø møde (10. klasse og ungdomsuddannelser)</p> <p>c. Folkemødet</p> <p>d. Andet</p> <p>Bilag 2. Noter fra Sorømødet</p>	<ul style="list-style-type: none"> • Skærme • Karakterskala <p>Men ellers en rolig sommer og mandag kom der en del positive meldinger omkring lærernes trivsel og andelen af elever der vælger folkeskolen.</p> <p>CLHJ orienterede om mødet – særligt med fokus på vores holdninger omkring 10. klasse.</p> <p>Debat og dialog om demografien frem mod 2035 og hvilke uddannelsesmuligheder der vil kunne etableres for unge, særligt i yderområder. Derfor er der tanker i regeringen om én indgang til ungdomsuddannelser – der kom dog ikke helt konkrete løsninger på bordet.</p> <p>Opmærksomhed på hvordan vores muligheder er for vejledning/UU – området er blevet nedprioriteret alt for længe.</p> <p>Gode eksempler fra praktikere (KBH (10. klasse) og Struer (Campus)).</p> <p>CLHJ gennemgik vores egen interne vurdering af Skolelederforeningens deltagelse i Folkemødet 2024.</p> <p>Umiddelbart er vurderingen klar – vi er meget tilfredse med foreningens deltagelse og vores egne arrangementer.</p> <p>Vi skal til næste år arbejde for at komme med i de store debatter, der debatterer ledelse generelt og offentlig ledelse.</p> <p>Fremadrettet skal vi drøfte bemanning for også at kunne overkomme netværksdelen.</p> <p>Det kommer på næste HB møde.</p> <p>Kort orientering om, Rådet for børns læring kommer med deres rapport i næste uge.</p> <p>HBL og DORA har haft møde med Julemærkefonden, som har inviteret os til møde og gerne vil hoste et HB-møde.</p>
---	--

Kort pause til at fylde kaffe/te i kopperne (10.45-10.55)	
<p>4. Forberedelse af Repræsentantskabsmøde (inkl. Formandsskabsvalg) og formandsmødet onsdag den 30. oktober 2024 Til beslutning (10.55-11.45)</p> <p>Herunder:</p> <ul style="list-style-type: none"> • Valg <ul style="list-style-type: none"> • Mulighed for mundtlige oplæg fra kandidaterne • Forretningsorden/ valg af dirigent • Vedtægter/ status på Uddannelseslederne • Drøftelse af fagligt indhold på formandsmødet 	<p>HBL indledte punktet.</p> <p>CLHJ orienterede om sin beslutning om ikke at genopstille som formand efter 10 år som formand. HB ytrede stor ros til Claus og formandskabet og de resultater, der er blevet skabt for foreningen og medlemmerne.</p> <p>Man drøftede processen ift. valg til HB både til formandsposter og til øvrige medlemmer bl.a. ift. opstilling på selve mødedagen og præsentationer. Der er enighed om, at det skal drøftes igen på et senere HB møde.</p> <p>DORA orienterede om sin beslutning om ikke at genopstille som næstformand, da hun har besluttet at stille op til formandsposten.</p> <p>CORT gennemgik udkast til dagsorden og forretningsorden.</p> <p>Ja til mundtlige oplæg – med en tidsramme!</p> <p>Godkendt og vi går med en mulig ekstern dirigent.</p> <p>HB godkendte, at vi afventer vedtægtsændringer, når Uddannelseslederne formelt ønsker at indtræde.</p> <p>Der blev orienteret om det foreløbige program for formandsmødet med hhv. oplæg fra</p>

<p>Bilag: Udkast til dagsorden til Repræsentantskabsmødet Bilag 3. Udkast til forretningsorden</p>	<p>formandskabet/sekretariatet og et oplæg fra en ekstern oplægsholder om ledelse.</p>
<p>5. Hjemmesidestatistik (HBL/Mali) og status på ny hjemmeside</p> <p>Til orientering (11.45-12.00)</p> <p>Deltager i punktet: Mali, MB</p>	<p>Mali gennemgik statistikken og opmærksomhedspunkter fra 1. halvår. Der følges op hver måned.</p>
<p>Frokost (12.00 - 13.00)</p>	
<p>6. Realisering af folkeskolens kvalitetsprogram Til drøftelse (13.00-13.45) (HBL/MD)</p> <p>a. Overordnet tidsplan</p> <p>b. Fagfornyelse (herunder orientering fra sparringsgruppe)</p> <p>c. Principper for omstilling til inklusion</p>	<p>HBL og MD indledte punktet.</p> <p>MD gennemgik KLS overblikspapir, som udsendes med referatet. Papiret kan tages med ud i de tværkommunale netværk.</p> <p>Der blev orienteret om status på arbejdet med fagfornyelsen herunder inddragelse af sparringsgrupper bl.a. med skoleledere.</p> <p>MD orienterede om det fælles papir med de øvrige parter og anbefalingerne heri: HB-bemærkninger:</p> <ul style="list-style-type: none"> • I forhold til økonomi bliver det en svær dagsorden at rejse overfor politikerne. • Elever har krav på at være en del af almenområdet, jf. FSL. Vi ser mange der mener, at de har krav på at stå udenfor. • Økonomien er vigtig for at udfylde visionen – ellers bliver vi nødt til at sænke forventningerne. • Resurserne skal fordeles lokalt og ikke centralt. • Hvis vi overholder FSL §8 er vi kommet langt (specialundervisning skal fortrinsvis gives i almentilbuddet.)

<p>d. Andet</p> <p>Bilag 4. Parternes skriv om stærkere fællesskaber i folkeskolen til gavn for alle børn og unge</p> <p>Deltagere: MD, CT</p>	<ul style="list-style-type: none"> • Gode erfaringer fra Mors – med dyb forældre involvering, som tager trykket af presset. • Arbejdet i Aalborg med pædagogisk læringsledelse/PPL har også løftet området. Det sikrer et fælles sprog for udviklingen • Vi skal arbejde med vores retorik i forhold til ressourcer – vi skal fortælle dem, hvor vi vil hen, så får vi også investeringen. Hvis vi skal løfte opgaven – så skal pengene følge med. • En forandring af den måde vi skal lave skole på, kræver kæmpe kulturforandringer – vi skal sikre muligheder herunder netværk. • Vi skal stadig sikre, at lovgivningen følger med udviklingen. • Medarbejderne har brug for supervision – det er en anden måde at bedrive ledelse på og det kræver ekstra ledelsestid <p>Ministeren har spurgt om, hvad vi har brug for af lederunderstøttelse.</p> <p>Bekymring for at PPR ikke er løsningen lige nu.</p>
<p>7. Orientering om årets bestyrelsesdage Til Orientering (13.45-14.00)</p> <p>Deltagere: CT</p>	<p>CT orienterede om dagene og program/samarbejdspartnere.</p> <p>Der opbygges et univers på hjemmesiden, som understøtter dagene og samler materialet.</p> <p>HB var meget glade for orienteringen og for det flotte program.</p>

<p>8. Årsmøde 2024 Til orientering og drøftelse (14.00-14.20)</p> <ul style="list-style-type: none"> • Formandskabets og bestyrelsens rolle og opgaver på årsmødet • Generel orientering omkring status på planlægningen • Nyeste orientering om program • Andet <p>Deltagere: CT, JBL, MALI, HS</p>	<p>CT og JL orienterede omkring tilmeldinger og salg af stande – det går rigtig godt.</p> <p>Vi har et godt samarbejde med Odense Kongrescenter.</p> <p>Orientering om programmet, særlig med hensyn til konsekvenserne af valget.</p> <p>HB tog orienteringen til efterretning og bød sig til i forhold til opgaver.</p>
<p>9. Mødeplan for HB møder 2025 (HBL) Til drøftelse og godkendelse (kl. 14.20-14.30)</p> <p>Bilag 5: Udkast til mødeplan 2025.</p>	<p>Mødeplanen blev drøftet – der kommer udsendelse i outlook ift. de på mødet drøftede ændringer.</p>
<p>Kort pause til at fylde kaffe/te i kopperne (14.30-14.45)</p>	
<p>10. Tværkommunale netværk og repræsentationer Til erfaringsudveksling og drøftelse (kl.</p> <p>HB drøfter og deler erfaringer om arbejdet i de regionale netværk og diverse repræsentationer med fokus på skoleledernes vilkår.</p> <p>- Hvilke to temaer fylder pt. mest i hvert netværk?</p>	<p>Kort orientering fra netværkene:</p> <p>Esbjerg netværk Esbjerg har startet sin nye struktur – stor omvæltning. Varde starter Ord til Handling op - også for øverste ledere. Billund vil også med i Ord til Handling. Vejen har store besparelser på vej.</p> <p>SKK Der har været møde med SKK nye bestyrelse – god stemning og et stort ønske om at deltage mere aktivt i SKL</p> <p>De øvrige netværk holder møder i den kommende tid. Her kan bl.a. frihedsdagsordenen</p>

<p>- Er der særlige opmærksomhedspunkter på tværs af netværkene</p>	<p>og behovet for lederunderstøttelse sættes på dagsordenen.</p>
<p>11. Eventuelt (kl. 15.15-15.20)</p>	<p>DORA orienterede omkring partnerskabet for bærer dygtig uddannelse UBU. UBU har rakt ud til SKL om deltagelse i 4 årlige møder i UBU (i Københavnsområdet) HB fik mulighed for at byde ind på repræsentationen. MN meldte sig og sekretariatet melder hendes deltagelse ind til UBU.</p>
<p>12. Helbredsmarkører (kl. 15.20 - 15.30)</p>	<p>CLHJ I tog det pænt 😊 Det har været lidt underligt at planlægge DO med en lidt skjult dagsorden. Men det var det muliges kunst. Og en speciel dag!</p> <p>HB: Et anderledes møde – det har været et meget fint møde, vi har et godt fundament. Men der skal nok gå et par dage inden det hele er sunket ind.</p> <p>Da jeg tog hjem sidste gang, var det historisk pga. mødet med ministeren. Denne gang var det lige så historisk.</p> <p>Vi skal kunne tale åbent og tillidsfuldt i den kommende tid.</p> <p>Vi skal bevare den ordentlighed vi har med hinanden også ind i en valgkamp.</p>
<p>13. Møde med Cheføkonom Morten Mandø/KL Til drøftelse og debat (15.30-16.30)</p> <p>Økonomiaftalen 2024 og fokus på folkeskolen</p>	<p>Morten Mandø oplæg er vedlagt referatet</p>